

usulnya pengikut pedoman ilmu pengetahuan yang ada sekarang serta dengan menimbangkan keadaan hal ehwal dan perubahan zaman.

Ilmu pengetahuan itu ialah alat perkakas yang tak boleh bagi bersendiri dalam barang apa-apa cawangan kehidupan juga pun. Maka jika di dalam cawangan agama seseorang itu ada ilmu pengetahuan yang cukup untuk jadi alat, wajiblah di atasnya menggunakan ilmu pengetahuannya itu bagi memandu akal nya menimbang dan menentukan benar salahnya apa-apa perkara yang diterima dan dipegangnya itu sehingga dirasa sah betul nya. Maka tidaklah memadai jika ia hanya pakai ikut orang sahaja dengan tidak menimbang-nimbang sendiri lagi. Jika diperbuatnya demikian maka itulah yang dikatakan “bertaqlid buta” semata-mata, dan iaitu tidak akan mencelikkan akal atau memajukan kebolehan berfikir, yang ialah di antara sebesar-besar nikmat Tuhan kepada manusia. Dan lagi orang yang ada kelayakan dengan sebab ada ilmu pengetahuannya untuk jadi alat itu, maka selain daripada ia mesti menggunakan kelayakannya itu untuk memeriksa dan menguji sendiri hendaklah pula ia sentiasa berusaha menambah lagi ilmu pengetahuannya itu dan memperdalamnya dengan mencari alat-alat perkakas lain yang baharu, iaitu menambah dan memperdalam ilmu-ilmu yang telah sedia ada kepadanya itu dengan ilmu-ilmu yang lain lagi tiada berkesudahan, supaya semakin bertambah kelayakannya dan kebolehannya.

Adapun bagi orang yang tiada mempunyai kelayakan atau alat perkakas yang cukup, yakni ilmu pengetahuan untuk menjalankan ujian dan timbangan sendiri itu, maka sebagainya janganlah sekali-sekali ia redha berpuashati sahaja dengan hal keadaannya tiada mempunyai kelayakan itu, atau sentiasa mengaku dan mengikrarkan dirinya tiada kelayakan sahaja dan tiada harapan akan dapat kelayakan. Kerana jika diperbuatnya demikian nescaya sampai bila pun ia tidak akan mendapat kelayakan itu. Ia hendaklah sentiasa berusaha bersungguh-sungguh memperdapatkan seberapa banyaknya perkakas-perkakas yang boleh memberi kelayakan itu kepadanya. Ia hendaklah sentiasa mencari dan menuntut segala ilmu-ilmu alat yang jadi perkakas bagi memberi dia kelayakan yang dikehendaki itu sehingga diperoleh dengan sempurnanya.

Tetapi sementara belum diperoleh perkakas itu maka sekurang-kurangnya ia ada mempunyai alat suluhan akal dan boleh menggunakan suluhan itu bagi menimbang mana perkara yang patut dan mana yang tidak sebagaimana disuruh di dalam Quran akan tiap-tiap seorang menggunakan dan menjalankan akal nya walaupun dalam perkara agama. Tambahan pula jika ia seorang yang sudah ada juga sebanyak sedikit mendapat pelajaran dan pengetahuan dalam cawangan pengajian lain-lain tentang mengenal benar dan salah dan membezakan betul dengan tiada betul, walaupun pengetahuannya itu bukan dari segi agama. Bagi orang yang demikian memang sepatutnya itu mencuba melakukan kesendiriannya atas kadar sekuatnya yang boleh tersampaikan oleh ilmu pengetahuannya itu, dengan syarat jangan ia mengikut kecenderungan sedap hawa nafsu tetapi hendaklah mengikut timbangan yang insaf dan adil.

[Bersambung dengan makalah yang penghabis.]

Ajalnya

Khalifah ‘Umar bin al-Khaṭṭāb *raḍiy Allāh ‘anh* telah menulis kepada seseorang pegawainya iaitu Abu Musa al-Sha‘ari :

“ Sesungguhnya sebahagia-bahagia pemimpin di sisi Allah Ta‘āla ialah pemimpin yang orang ramai mendapat bahagia dengan pimpinannya dan sahabat-sahabat pemimpin ialah yang orang ramai menderita kerana pimpinannya itu oleh yang demikian maka berhati-hatilah kamu jangan tergelincir ke jalan yang salah maka akibatnya pegawai-pegawai yang di bawah perintahmu akan tergelincir sama, dan menjadikan kedudukan kamu di sisi Allah sebagaimana kedudukan seekor binatang ternakan yang telah terpancang rumput yang subur. Lalu bersegera meluru ke situ meragut dengan sepuas-puasnya kerana berkehendakan badannya gemuk tambun, padahal tidak disedari bahawa ajal nya (maut) adalah bersembunyi di dalam “gemuk tambun” yang diidaminya itu.

Maksudnya : Kemewahan yang tidak terbatas yang sentiasa dikejar oleh pegawai kerajaan itu sehingga tergamak mereka mencapainya dengan berbagai jalan yang tidak halal itulah yang akan membinasakan mereka akhirnya.

Pesanlah buku-buku keluaran Pelita

Ilmu sains dan pendapatan baharu senaskhah 20 seb pos 6 sen.

Lawatan saya ke Malaya dan Timur Jauh (dua penggal) tiap-tiap sepenggal hampir 250 muka – sepenggal \$1.00 pos 12 sen.

Baharu terbit – peladang kecil – tebalnya 180 muka. Senaskhah 80 sen – pos 10 sen. Pesan kepada :

PELITA
c/o 356 & 358, Geylang Rd.,
Singapore 14.
